



**INFORMATION • INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG • INFORMATION MEMO • NOTE D'INFORMATION
 ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΑΚΟ ΣΗΜΕΙΩΜΑ • NOTA D'INFORMAZIONE • TER DOCUMENTATIE**

Brussels, July 1982

GENERALIZED SCHEME OF PREFERENCES (1)

The Commission has this week forwarded to the Council of Ministers its proposals for the 1983 Generalized Scheme of Preferences (GSP). The proposals set out the Commission's overall approach for the period 1983-1985 and the details of the scheme to be applied in 1983.

The Community's GSP scheme has been in operation since 1971 and underwent substantial changes in 1981. Currently 123 developing countries, including all the members of the "Group of 77" and China, together with 24 dependent countries and territories are able to benefit from the scheme. Under its provisions these countries enjoy duty-free entry into the Community for all industrial products and reduced tariffs for about 324 agricultural products. In both cases certain concessions are subject to ceilings and quotas.

Agricultural Products

The Commission is this year proposing an important extension of its scheme which will benefit the group of Least Developed Countries. From 1983 the Commission proposes that in order to permit them to sell more processed agricultural products to the Community there should be an extension of the list of products which will enjoy duty-free access.

The Commission's other proposals in this sector cover:

- improvements in preferential margins on 18 products already included in the GSP including certain plants, bay leaves, mangoes, chocolate, pineapple juices and certain tobacco products;
- the inclusion of 9 new products including horse radish, okra, dates and snails;
- a revision of the quota shares in relation to those products already subject to GSP quotas, i.e. cocoa butter, soluble coffee, canned pineapple slices, canned pineapple cubes and Virginia-type unmanufactured tobacco;
- the extension of the offer in its entirety to the People's Republic of China.

Industrial Products

Based on its experience of one year's full operation of the new scheme introduced in 1981 the Commission's proposals are this year tailored much more closely to the situation on individual products. It has had to recognize however, that, due to the situation in a number of important industrial sectors within the Community, the scope for improvement is limited.

The proposals include:

- a 15 % general increase on all Non-Sensitive products;
- increases of up to 15 % on products where individual country quotas and ceilings apply. In relation to certain sectors where there are problems within the industry and from competitive imports, e.g. steel, footwear and leather, and parts of the chemical industry, no increases are proposed;

(1) COM(82) 468

- a small extension of product coverage in respect of Romania and China;
- the introduction of 9 new individual country quotas for certain Sensitive products alongside the elimination of 7 other country quotas;
- the inclusion of two products - fertilizers and footwear with outer soles of other materials - on the Sensitive List with 8 other products being taken off this list.

On textiles the Commission proposes in general a 5 % improvement in both allocated and non-allocated ceilings except for certain dominant suppliers and state trading countries. In addition it has proposed a recalculation of the 'basket-exit' figures and a simplification of the administrative machinery. For Non-MFA products the Commission proposes that following the success of the new control system for industrial products, there should now be a similar change to individual country ceilings from the present system of global ceilings.



**INFORMATION · INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG · INFORMATION MEMO · NOTE D'INFORMATION
ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΑΚΟ ΣΗΜΕΙΩΜΑ · NOTA D'INFORMAZIONE · TER DOCUMENTATIE**

Bruxelles, juillet 1982

SYSTEME DES PREFERENCES GENERALISEES (1)

Cette semaine, la Commission a transmis au Conseil de Ministres, ses propositions concernant le système des préférences généralisées (SPG) pour 1983. Dans ces propositions, la Commission définit ce que sera son attitude globale pendant la période 1983-1985 et présente de manière détaillée le schéma applicable en 1983.

Le SPG a été mis en place par la Communauté en 1971 et a subi des modifications importantes en 1981. Actuellement, 123 pays en voie de développement, y compris tous les membres du "Groupe des 77" et la Chine, ainsi que 24 pays et territoires dépendants, bénéficient de ce régime. C'est ainsi que tous les produits industriels en provenance de ces pays sont admis en franchise dans la Communauté et que 324 produits agricoles environ bénéficient de réductions tarifaires. Dans les deux cas, certaines concessions font l'objet de plafonds et de contingents.

Produits agricoles

La Commission propose, cette année, un élargissement important de son système, dont bénéficiera le groupe des pays les moins avancés. Elle propose, pour permettre à ces pays de vendre davantage de produits agricoles transformés à la Communauté, d'étendre à partir de 1983 la liste des produits admis en franchise.

Les autres propositions de la Commission dans ce domaine sont les suivantes :

- relèvement des marges préférentielles concernant 18 produits figurant déjà dans le SPG, notamment certaines plantes, les feuilles de laurier, les mangues, le chocolat, les jus d'ananas et certains produits du tabac;
- inclusion de 9 nouveaux produits, notamment le raifort, le comboux, les dattes et les escargots;
- réexamen des quotes-parts concernant les produits faisant déjà l'objet de contingents SPG, à savoir le beurre de cacao, le café soluble, les conserves d'ananas en tranches, les conserves d'ananas en cubes et le tabac brut du type Virginia;
- extension de l'offre, dans son intégralité, à la république populaire de Chine.

./.

(1) COM (82) 468

Produits industriels

Compte tenu de son expérience d'une année entière d'application du nouveau système mis en place en 1981, les propositions de la Commission sont, cette année, adaptées beaucoup plus précisément à la situation des différents produits. La Commission a dû cependant reconnaître que, compte tenu de la situation de plusieurs secteurs industriels importants de la Communauté, les possibilités d'amélioration sont limitées.

Les propositions concernent:

- un relèvement général de 15% pour tous les produits non sensibles;
- des augmentations pouvant aller jusqu'à 15% pour les produits auxquels s'appliquent des contingents et des plafonds individuels par pays. En ce qui concerne certains secteurs qui connaissent des difficultés d'ordre interne ou dues à des importations concurrentielles, par exemple la sidérurgie, l'industrie de la chaussure et du cuir ainsi que certaines parties de l'industrie chimique, aucun relèvement n'est proposé;
- un élargissement limité de la gamme des produits bénéficiaires du système pour la Roumanie et la Chine;
- la fixation de 9 nouveaux contingents individuels par pays pour certains produits sensibles et la suppression de 7 autres contingents par pays;
- l'inclusion de 2 produits - engrais et chaussures à semelles extérieures en autres matières - dans la liste des produits sensibles et la suppression de 8 autres produits figurant sur cette liste.

En ce qui concerne les produits textiles, la Commission propose un relèvement général de 5% des plafonds répartis ou non, sauf pour certains fournisseurs dominants et pays à commerce d'Etat. En outre, elle propose de recalculer les chiffres correspondant à la "sortie du panier" et de simplifier l'appareil administratif. Pour les produits ne relevant pas de l'AMF, la Commission propose, compte tenu du succès du nouveau système de contrôle des produits industriels, de substituer au système actuel des plafonds globaux un système similaire consistant à fixer des plafonds individuels par pays.